
Žižkov,
kde žiju.
Prostor, v němž žijeme, vnímáme odlišně. 
Jinak se v něm pohybujeme a všímáme si různých věcí. 
To jak ho prožíváme, může souviset s naším genderem, 
věkem, povoláním, preferovanou volbou přepravy, s tím, 
jestli jsme rodiče malých dětí nebo děti starších rodičů. 
Záleží také, jak vypadá naše fyzické a psychické zdraví, 
jaké jsou naše časové a finanční možnosti. 
Ve shonu každodennosti bývá náročné vcítit se do toho, 
jak městský prostor, který společně sdílíme, vnímají 
ostatní. Často ani nemáme na čem tyto představy stavět, 
protože, ač žijeme vedle sebe, nejsme s těmito „ostatními” 
v přímém kontaktu. 

Motivací této výstavy je právě snaha o přiblížení perspekti-
vy někoho jiného. V tomto případě mladých lidí, kteří žijí 
či tráví většinu svých dní na Praze 3 a zároveň navštěvují 
nízkoprahový klub Beztíže. Jsou to mladí lidé, kteří tráví 
velkou část svého času v ulicích Prahy 3, případně v OC 
Flora. Často pocházejí z neprivilegovaného 
socio-ekonomického zázemí a ve svých životech 
se z různých důvodů potýkají s náročnějšími situacemi, než 
je u jejich vrstevníků běžné. Spojuje je ale především to, 
že jejich hlas ve veřejném prostoru, stejně tak jako hlas 
většiny mladistvých, není slyšet. Většinou zkrátka protože 
se jich nikdo neptá, což se snažíme napravit. 

Výstava vychází z rozhovorů s těmito mladými lidmi 
a společného zamýšlení se nad tím, co pro nás naše 
městské okolí znamená a jak se nám v něm žije. 
Obsahuje několik úryvků těchto rozhovorů doplňených 
třemi mapami a závěrečné shrnutí. 
Vizuálně ji doplňují fotografie Prahy 3, z nichž většina byla 
pořízená v rámci fotografických workshopů, které 
proběhly v klubu Beztíže. 

Beztíže je specializované oddělení Domu dětí a mládeže 
Praha 3 - Ulita,  které poskytuje sociální služby dětem 
a mladistvým na Praze 2, 3 a 10, kde provozuje terénní 
programy a dva nízkoprahové kluby. 
Jejich prostřednictvím podporujeme mladé lidi 
v náročných i každodenních situacích, na které z různých 
důvodů nemusí sami stačit. Řešíme s nimi školu, konflikty 
s vrstevníky, práci a brigády, duševní zdraví, komunikaci 
v rodině, vztahy a sexualitu, hledání vlastní identity 
či rozvoj jejich talentu.

Více na webu Beztíže

Video o naší činnosti

Beztíže

Podpořte nás
Podpořte Beztíži. Tvořte s námi lepší budoucnost mladých lidí!
Nedostatek financí a materiálního zajištění provází velké množství dětí, mládeže a mladých 
dospělých. V Beztíži pomáháme podpůrnými rozhovory, doprovody na úřady či rozvíjením 
dovedností a kompetencí. Někdy, ale ani to nestačí, a tak sháníme finanční pomoc pro lidi, 
se kterými pracujeme.

Nejde to však bez Vás. Pomozte nám se sbírkou na potřeby našich klientů. 
Z peněz jim budeme schopni zaplatit třeba návštěvu u zubaře, pomoci jim s prvním 
bydlením, nebo jim zaplatit rekvalifikační kurz či seberozvojovou aktivitu.

Děkujeme za Vaši podporu! sbírka Darujme.cz

 * Žižkov/Praha 3 – Ve všech rozhovorech tvořících výstavu jsou tyto pojmy používány jako synonyma, ač jimi fakticky nejsou. 
Texty celé výstavy toto jejich užívání kopírují.



Yuki 13 let
Jaký máš celkový pocit z Prahy 3? Jak na tebe působí? 
Je asi místo, kam chodím asi úplně nejčastěji, protože 
jsem na to zvyklá. 
Znám tady třeba mnohem víc lidí a věcí, třeba než u mě 
(Letná), a ty lidi mi tam (Letná) přijdou trošku divný, že mě 
nemají rádi a hejtujou kvůli mýmu vzhledu, protože asi 
podle nich vypadám trošku jinak. A to se tady moc neděje.

A kde se tady většinou pohybuješ?
Jakože buď v Beztíži, nebo Flora, Rajská zahrada a ještě 
Parukářka a u kamarádek doma. Ono to je většinou vždyc-
ky spontánní, když někam jdeme ... 

A jaká je pro tebe Flora?
No tam jsem vlastně trávila dost času. 
Předtím mi to hrozně vadilo a měla jsem z toho různý 
sociální fobie a vlastně jsem to nesnášela, třeba kvůli těm 
zvukům. 
Vždycky jsem odtamtud chtěla vypadnout co nejdřív. 
A teď je to v pohodě, dokonce jsem tam potkala i nějaké 
hezké holky, kterých jsem se zeptala na instagram. 
A často, když tam jsem, tak vyjdu schody a jdu si za flóru, 
kde můžu být zalezlá, protože tam nikdo nechodí a je tam 
málo lidí.

Taky jsi zmiňovala Parukářku, jaká je ta?
Mně se tam moc líbí, akorát by tam mohlo být třeba jakoby 
víc stromečků. 
Protože je tam ta betonová cesta a ten betonový plácek 
a pak teda část rostlin a vlastně mi tam chybí 
ty stromečky. A líbilo by se mi i kdyby tam byla jako víc
příroda, protože mi přijde, že je tam hrozně málo kytek. 
Bylo by dobrý, kdyby to nevypadalo tolik jakože to patří 
k městu, ale dávalo to víc pocit, jakože jsi v přírodě.

Stalo se ti někdy, že jsi takhle v městském prostoru zažila 
nějaké konflikty?
Hodně se mi stávalo, že lidi naráželi na můj vzhled, 
protože jsem párkrát chodila úplně s namalovaným 
obličejem. Jednou jsem třeba měla jen na očích různě 
barevné stíny a pak jsem měla dva trojúhelníky nad 
obočím a pak dvě tečky dole. 
No a když jsem na Strážní přecházela, tak mi poklepala 
na rameno nějaká babička a řekla mi, ať si to sundám, 
že vypadám ošklivě. Já jsem jí na to nic neřekla, ale 
celkem jsem z toho cítila nějakou sociální úzkost. 
Ale já nikdy neříkám těm lidem nic zpátky, nebudu 
se s nima hádat. To je takový úplně zbytečný a nemám 
to ráda.

Máš něco, co by se na Praze 3 podle tebe mělo změnit? 
Nevím, asi nic, jen by mohlo být víc stromů v té Parukářce.



Niki 16 let

 1Vinohradská vodárna se nenachází na území Prahy 3, ale přímo s ní sousedí.
 2OC Flora
 3V čase mezi pořízením rozhovoru a jeho zpracováním již došlo k opravě hřiště.

Co si vybavíš, když se řekne Žižkov?
Vybavím si ponuré město, kde jezdí hodně aut, je tu hodně 
smogu, zároveň feťáci, bezdomovci. 

Takže to jsou vlastně dost negativní věci. 
Vybaví se ti i něco pozitivního?
Jsou tady nějaké parky. Vítkov, Parukářka a pak ještě 
Rajská zahrada. 

Jaká ta místa jsou?
Parukářka je přes zimu špatná, protože tam je dost 
bezdomovců a feťáků, kteří jsou tam dole. Přes léto 
je to fajn, u grilů jsou lidi, je tam hezky. Zároveň je tady 
těch parků málo a je tam fakt hodně lidí a psů. 
Na Parukářku přes léto chodím hodně. Dopoledne tam 
chodím cvičit, odskákat pár překážek nahoře na psím 
hřišti. Na Vítkově je vždycky hrozně moc lidí, takže tam 
moc nechodím. Někdy jezdím taky na Vinohradskou 
vodárnu1, kde cvičím, je to tam fajn, ale hodně záleží, 
kdo tam zrovna je. Někdy tam jsou lidi, kteří jsou dost 
negativní. Rajská zahrada je fajn v tom, že je tam voda, 
dost stínu, zároveň je tam dětské hřiště, prolézačky,  
altánek a  je tam celkově i hodně místa. 
Tam chodíme, povídáme, lezeme po těch prolejzačkách, 
někdy tam děláme blbosti s vodou.

A jsou ještě nějaká jiná místa, kam chodíš?
Většinou Parukářka nebo pak Flóra2, tam jsme dřepěli 
celou zimu ve Flóře. Flóra je taková o ničem, tmavá. 
Když je zima a není, co dělat, je fajn si tam sednout 
do nákupáku, obhlížet ho a tak. Ale není tam vyloženě 
moc co dělat.

Dá se tady někde být, když je zima?
Moc ne. Když není tak zima, tak jde pořád být venku, jinak 
moc nevím. 

Když se podíváš na Prahu 3 celkově, 
je tu něco, co ti tu chybí?
Chybí mi tu víc zeleně a prostranství, kde by mohli 
teenageři jako já trávit volný čas, protože jsou tady vlastně 
Vítkov, Parukářka a Rajská a pak samá dětská hřiště pro 
malý děti. Takže pro nás teenagery tu takřka nic není, jako 
třeba nějaký street hřiště, nebo parkourový hřiště.

A co ti tu vadí?
Když se nad tím zamyslím, tak nemusím moc Olšanskou 
a Flóru. Olšanská je taková depresivní a tmavá a zároveň 
mi přijde, že je tam fakt hodně feťáků a bezdomovců. 
U nás před domem mi nejvíc vadí ten parčík s lavičkama, 
kde je jich taky pořád spousta. Když jsme se sem stěhovali 
tak jsme párkrát jeli kolem toho parku, co je u Viktorky, 
kde dřív nebylo to workoutový hřiště, byl tam jenom 
takovej hnusnej nápis ‚‚Ostrov Radost‘‘ a byla tam spousta 
divných lidí. 
A pak když jsme se sem přestěhovali, tak, nevím, jak 
je to dlouho, co je to streetworkový hřiště udělaný a teď 
je tam těch lidí minimum. Teď je tam takovej ten busík 
s kavárnou. Takže tohle se proměnilo dobře, což je fajn, 
protože alespoň se tam člověk nemusí tolik obávat, když 
tam jde. Když se třeba setmí a potřebuje jít na kroužek, jde 
sám, nebo s partou, tak je to lepší.

Když vidíš někoho, koho pojmenováváš bezdomovec 
nebo feťák, co to v tobě ten člověk vzbuzuje?
Takovej neklid, jakože člověk nikdy neví, co by se mohlo 
stát. Neví, co by kdyby.

Mělo by se tady něco změnit?
No asi ty hřiště pro starší. A taky by bylo fajn kdyby spravili 
nějaké ty překážky na Parukářce3.



Borovice 18 let

Co se ti první vybaví, když se řekne Žižkov?
Feťáci. A no, nevím, jak to říct, ale vybaví se mi stromy, 
že tady je v létě chladno a je tady hezky na některých 
místech.

Co tady vlastně nejvíc děláš?
Procházím se všude možně, denně prochodím minimálně 
5, 6 hodin možná víc, protože my nesledujem hodiny, víš.

A máš nějaká místa, která tady máš rád?
Parukářku a Vítkov.

A kde se ti naopak nelíbí?
Na hlaváku1. Tam je moc bezdomovců. Když tam jdeš třeba 
večer, tak se tam bojíš, že nevíš, co se ti tam třeba stane. 

V minulosti jsme se bavili o tom, že tě tady nějaké věci 
štvou, zmiňoval jsi třeba hospody a tak. Jak to je teď? 
No je to lepší, ty lidi už nedělají tolik rámusu. Jak skončil 
fotbal, tak tam nechodilo moc ožralů, předtím tam víc 
řvali a tak. Štve mě ale, že některý lidi se neumí chovat. 
Třeba řvou, když jsou po ulici a prostě se chovají jako k*****.

Máš tady nějaké místo, které lidem rád ukazuješ?
Naše místo, co máme s kamarádem, o kterým nikdo neví. 
Je to takový místečko na Parukářce. Je tam dobře, protože 
si tam s kámošem můžeme povídat o čemkoliv a nikdo nás 
neposlouchá, je tam klid. 

 1Hl. nádraží je kousek od okraje Prahy 3, ve vícero rozhovorech k němu ale bylo referováno jako k její součásti.

Kdybys tady mohl cokoliv změnit, co by to bylo?
To je moc složitý… asi ovzduší, aby tady bylo čistější 
ovzduší.

Takže nějak pociťuješ, že je tu smog a tak?
Jo z aut, to je tím, že tady ty auta jezdí pomalu. 
Já bych to tady zrychlil, aby jezdli rychleji, třeba 70, 80. 
Oni když jezdí rychleji tak míň vylučujou ty špatný věci. 

Vnímáš to tu jinak, když jdeš s mladšími sestrami?
No když jdu s nima, tak si všímám víc věcí. Když jdu sám, 
tak bych si toho nevšiml, třeba rozbitý chodníky a takový 
věci, ale když mám ty mladší ségry tak dávám pozor, aby 
se jim nic nestalo. 

Co je pro tebe ideální místo, kde žít?
Mezi Hrdlořezama a Hloubětínem. Tam jsou takový baráky 
a ani auta tam nejezdí, je tam klid a ticho, ani tam moc 
nesvítí sluníčko. A je tam voda i příroda. Jednou bych se asi 
chtěl odstěhovat dál za centrum

Jak bys nějak souhrně popsal Žižkov?
To nejde popsat, to musíš zažít.



Lucka 15 let

 1Na Praze 3 jsou ve skutečnosti 2 knihovny, Lucka odkazuje k té v KC Vozovna, druhou nepočítala kvůli tomu,
 že jí přijde malá.

Když se řekne Žižkov, tak co tě napadne? 
Tak je to prostě ohraný místo. Není nic nového a je toho 
furt to samé. A … jak bych to řekla? 
Je tady víc problémů než třeba v Brně.

Co jsou třeba podle tebe ty problémy? 
Hádky, vraždy, drogy všechno možný. 
Protože tady na Žižkově je to podle mě častý.
Ale já jsem tady na Žižkově už od mých tří let, takže 
to tu už docela dobře znám.

Jsou tady nějaký místa, které máš ráda?
Tak třeba Vítkov, Parukářka a já jsem zapomněla, jak 
se to jmenuje ten park … Rajská zahrada, ta je pěkná. 
A z ulic třeba Strážní, tam je kousek Beztíže, není to tu tak 
moc nebezpečný, jako někde jinde.

Jak by měl vypadat tvůj ideální park? 
Nějaká cyklostezka, nějaký stromy, potůčky nebo něco 
takového. Aby to prostě vypadalo víc do tý lesní atmosféry, 
aby to ty stromy víc oživily, aby to nebyl jen park, kde 
je jenom tráva a pár stromů a je tam habaděj hřiští a všeho 
možnýho. Mohly by bejt parky jakoby jen tak na sezení, 
jakoby nějaký ty stoly, něco na grilování. 
Třeba ta Parukářka je v pohodě. Ale mohli by to vylepšit… 
třeba ten kopec, jak tam je, tak je moc strmej.

Ty často mluvíš o tom, že trávíš čas v obchoďáku na Floře. 
Jaké to tam je?
Tak Flora je úplně v pohodě, nevím, nás tam baví prostě 
ty obchody. Jsme tam i dost přes zimu. Tam by mohli zase 
udělat jakoby posezení, který tam bylo dřív dole, protože 
teď je jen nahoře u jídla.

Je v pohodě tam jen tak být?
Jo, vždycky uděláme to, že jeden z  nás z té partičky 
si koupí jídlo, aby tam jedl. Takže máme partu a střídáme 
se jeden po druhém, aby furt někdo u toho stolu jedl 
a nemusíme pak utratit tak moc. Takže jdeme třeba 
do Alberta a tam si koupíme třeba nějaký rohlík nebo 
cokoliv a jsme zase zpátky. Ale jednou si mě takhle jeden 
hlídač spletl s nějakou holkou. Týpkou, kterou tam zrovna 
náhaněli, a já jsem tam v tu dobu byla taky, tak 
mě vyhodili. Proč jako? Vždyť já jsem tam nic neudělala. 
Takže to bylo v něčem nespravedlivý.

Je tady na Praze 3 něco, co by se mělo změnit? 
Tak jako chování lidí se nikdy nezmění, že jo? 
Třeba ty domy tady by mohli vylepšit a dát tam víc stromů. 
Protože je to prostě Žižkov, kde je málo stromů a jsou tam 
jenom baráky, baráky, baráky … A není tam často ani 
nějaké posezení, jen tak na kecání mezi těma barákama. 
Třeba kolem Biskupcovy, tam by se mohl mezi těma 
domama udělat nějakej malinkej parčík, lavičky nebo 
něco takového. Teď všude zrušili ty lavičky, takže moc 
nenajdeš, kam si sednout. 

Jaký je to tady pro tebe, co se dopravy týká?
Mně to vyhovuje. Dřív jsem ale, už je to pomalu rok pryč, 
měla strach jezdit autobusem, protože mě jeden týpek zbil 
v autobuse a viděl to řidič a nic s tím neudělal. 
Takže jsem se pak bála. A pro mě byl ten autobus klíčovej, 
abych se dostala do školy. Půlku bloku jsem proto jezdila 
autobusem se známou a pak jsem to chodila pěšky. 
Proto jsem třeba vstávala dřív. Kdybych jela normálně, tak 
bych vstávala v půl sedmý, a já jsem takhle třeba vstávala 
už v šest, nebo v půl šestý, abych neleja sama.

Co je tady pro tebe zajímavého, kam chodíš? 
Tak ty parky jsou fajn, chybí tu ale někdy fontánky a tak. 
A pak asi knihovna je super, ale tady na Žižkově je jen 
jedna tady na Strážní1. 

Co v té knihovně děláš? 
Jdu tam jen tak, nebo i s někým. 
U Vozovny to miluju, protože tam je dole kavárna a nahoře 
knihovna, takže si můžeš vzít kávu do knihovny a číst 
si tam. Jde si tam i povídat. Tak jako nesmí se tam řvát, 
nebo hulákat, ale takhle potichu a normálně
je to v pohodě.  
 
Chtěla bys ostatním říct, co tady mladej člověk na Žižkově 
zažívá?
Tak mladej člověk tu zažívá i jakoby strach. A z těch parků, 
třeba radost. 
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Co se ti vybaví, když se řekne Žižkov? 
Jak to tady vnímáš?
No napadnou mě feťáci. Třeba, když jsme šly 
s kamarádkou včera nakoupit, tak jsme jich celkem dost 
viděly a bylo to takový divný. A Žižkov, mi přijde jako střed 
Prahy, vím, že tu i střed Prahy je, ale přijde mi to fakt jako 
to nejzajímavější místo. A celkově může bejt hezkej, ale 
nemusí. Něco je tu dobrý i zlý. I lidi jsou tu některý dobrý 
a zlý.

A jak se ti tady žije? 
Já to tady mám ráda. I kdybych byla někde na vesnici, tak 
by to asi bylo v pohodě, ale tady jsou všude večerky, takže 
si člověk může vždycky nakoupit, to je fajn. A ještě tady 
jsou takový hezký parky, někdy to můžou bejt třeba 
i zahrady a tak. Třeba Parukářka nebo tady kolem Ulity 
(Dům dětí a mládeže Praha 3 - Ulita) a ještě Vodárna, 
to jsou takový hezký parky.

A v čem jsou ty parky hezký?
No, protože tam lidi nemůžou kouřit, nemůžu tam bejt 
feťáci a tak. Na té Vodárně1 je to třeba zakázaný a je to 
hlídaný, je tam i taková recepce a na Rajský jsem zase 
viděla, jak tam odtamtud i někoho vyhazují. 
Parukářka to tak teda nemá, ale i tak je dobrá. 

Máš ještě nějaký jiný místa, kam na Žižkově chodíš? 
Hlavní místa jsou Rajská zahrada, Flora, Klub, Parukářka. 
A … Kollerák (Škroupovo náměstí) a pak ještě Bezovka. 
Tam jsou taky takový hezký parky. Ale jednou jsme tam 
na někoho museli volat policii, protože tam byl nějakej 
pán, kterej v sobě měl hodně drog, a tak ho ta policie 
odvedla, nebo jsme jednou takhle museli policii volat 
na jednoho alkoholika, co nám nadával.

A když jsi zmiňovala tu Floru, co tam vlastně děláte, 
když tam jste?
No třeba venku je tam za ní takový plácek, kam se chodí 
hrát fotbal. Ono tam nechodí úplně hodně lidí, tak tam 
chodíme, aby nás nikdo nerušil. A jsou tam taky keře, kde 
jsou někdy divný lidi, a když jsme tam koukali, tak tam byli 
i stříkačky a obaly od toho, nějaká skla a tak.
No a pak jdeme jakoby nahoru na Flóru k těm jídlům 
si sednout. Nebo mě napadla ještě jedna věc, že chodíme 
i na hřbitov, protože tam je klid a je tam i, jak je teď horko, 
studenej vzduch.

A když zmiňuješ to, že za tou Florou nikdo nechodí, 
hledáte i jiný místa, kde můžete být sami?
Jo jo, na Olšanských hřbitovech máme takový jedno místo, 
že zajdeš do takový jedný uličky. Nejsou tam hroby, ale 
je tam jedna lavička. Nebo celkově chodíme různýma 
uličkama, abysme našli něco hezkýho a takhle jsme 
si našli hodně parků.

Na jakých místech ve městě se cítíš dobře a kde ne?
Jsou to místa, kde je prostě tráva, můžeš si tam sednout 
a když si vezmeš deku, tak je to tam pohodlný. 
Prostě místa, kde tě nemůže nikdo moc rušit. 
A nelíbí se mi tam, kde mám třeba nějakou nepříjemnou 
vzpomínku na něco, nebo někoho. Třeba místa, která mám 
spojená s jednou kamarádkou, se kterou už se nebavíme. 
Ona teď dost pije a hulí, i když je jí třináct, a i když jsme 
se přestaly bavit z jinýho důvodu, tak teď už mě s ní kvůli 
tomu ani nebaví trávit čas.

A je tady něco, co by se mělo změnit?
Třeba aby tu nebylo moc odpadků. A taky, aby tu mladý 
lidi a děti nepili alkohol a nekouřili a tak.

 1Většina zúčastěných v rozhovorech zahrnovala hřiště na Vinohradské vodárně jako součást Žižkova/Prahy 3.
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Co si vybavíš, když se řekne Žižkov?
Je to historická část Prahy. Byl tady i Jan Hus, je tady 
Vítkov a památník tam. Je to tady taky dost zajímavý, 
co se týká ulic, protože tady žilo hodně významných osob.

A jak se tady ty cítíš?
Od té doby, co tady jeden radní řekl, ať konečně začnou 
lidi uklízet po svých psech, tak se to tu konečně trochu 
mění. 
Je tu teď spousta nových budov, na Nákladovém nádraží 
se dost staví a budou tam jezdit i tramvaje, takže to bude 
pro nový lidi. A stará část Žižkova, tam jsou furt ty stejný 
lidi. 
Lidi, který tam dříve bydleli už za 90. let, tak ty baráky, kde 
bydleli, tam pořád stojí. Obecně se tak říká, že ty lidi, 
co tam žijou, tam žijou 10, nebo 15 let, no bydlí tam 
dlouho.

Kde to máš na Žižkově rád?
Vítkov, tam jsem každé léto, jsou tam ty nejlepší filmy 
od kinobusu. Nebo obchoďák na Floře. Tam je docela velká 
zábava, je tam milion obchodů, teda ne milion, ale docela 
dost obchodů, kino, zábava, jídlo.

Máš naopak nějaká místa, která tě tu štvou?
Hřbitov, tam se bojím těch duchů a tak. Pak hlavák, je tam 
dost lidí, co berou drogy, a je to tam docela nebezpečný. 

A je tady něco, co ti vadí?
No asi spíš ta doprava, protože se tu často dost čeká. 
Štvou mě semafory na Ohradě, kde to vždycky hrozně 
dlouho trvá, než se to změní. No a pak když tu třeba 
jedeme s mámou z práce, tak je z toho vyřízená, když 
tu jedeme autem.
 

Jak to vnímáš, když chodíš pěšky?
No je z toho dost zplodin, jak si s těma autama všichni 
hrajou, když stojej, vypouštějí z toho ty emise a pak to tady 
je docela zaneřáděný. Jsou tady kapaliny na zemi a když 
se hodí sirka, tak by to prostě mohlo začít hořet.

Jak vnímáš okolí tvojí školy (ZŠ Cimburkova)?
No třeba nemáme si tam v okolí jak sednout a nemáme 
tam ani jakoby přímo dopravu. Každá škola má  vedle sebe 
tak 100m zastávku, nebo přímo před školou a to my 
nemáme. 
My jsme to i zkoušeli tam jet s tátou náklaďákem, takže 
vím, že by to vlastně šlo, aby tam ten autobus jezdil. 

Jak vnímáš města obecně?
Tak my jsme se teď ze Žižkova přestěhovali do Letňan 
a tam máme všude kolem sebe kytky a paneláky a vlastně 
všechno, jak máme tady na Žižkově. Jenže ty Letňany jsou 
třeba čistější a je to víc udržovaný, prostě každý se o to svý 
stará. A hlavně když tady procházím ulicema tak tady není 
tráva, ale jenom chodníky a kamení. A v těch Letňanech, 
když je chodník, tak je vedle toho hned vždycky trávník.

A je něco, co by se ti líbilo, kdyby se na Žižkově změnilo?
Mohli by tady udělat, teda oni už to udělali, ale moc 
dlouho jim to nevydrželo, mohli by se s dopravním 
podnikem spojit a zprovoznit tady nějakou malou 
trolejbusovou trať, která by vedla z Florence na na ohradu. 
To by bylo docela fajn.



OC Flora

Olšanské hřbitovy I.

Olšanské hřbitovy II.
Židovský hřbitov

Nákladové nádraží

nám. 
Jiřího z Poděbrad

Parukářka

Pražačka

Jarov

Klub Beztíže

Židovské pece

nám. 
Barikád

Havlíčkovo
nám.

Mahlerovy sady

TV vysílač
Žižkovo

nám.

Nám.
Radost

FK
Viktoria Žižkov

Rajská
zahrada

Na Krejcárku

Olšanská

Seifertova

Hartigova

Husitská

Pod Krejcárkem

Ondříč
kova

Vinohradská

Malešická

N
a Jarově

Jan
a Ž

e
livské

h
o

U Nákladového nádraží

KC Vozovna

Nám. Jiřího 
z Lobkovic

Spojovací

Ž
iž

. t
u

n
e

l

Vítkov

Ohrada

Želivského

Škroupovo
nám.

ZŠ 
Chelčického

(park)

ZŠ
Seifertova

K
rásova

Vnitroblok
Radhošťská

Tachovské
nám. Komenského

nám.

Žižkov
Místa a co si o nich myslím

Biskupcova
‚‚Je tam moc lidí, nedá se tam moc projít po chodníku.‘‘

OC Flora
‚‚Flóra je taková o ničem, tmavá. Když je zima a není, co dělat, je fajn 
si tam sednout do nákupáku, obhlížet ho a tak. Ale není tam 
vyloženě moc co dělat.‘‘
‚‚Tam je docela velká zábava, je tam milion obchodů, teda ne milion, 
ale docela dost obchodů, kino, zábava, jídlo.‘‘
‚‚Ráda tam chodím s kámošema si třeba jen tak sednout‘‘ 

Jiřího z Poděbrad
‚‚Takový střed mezi Žižkovem a Vinohrady, je to tam někdy dobrý 
a jindy špatný. Třeba večer je to tam celkem špatný, protože tam 
je ta vinotéka a chodí tam občas ožralý lidi.‘‘
‚‚To okolí je taková klasická Praha.‘‘
‚‚Je to tam pěkný, ale nic jako pro mě no.‘‘

Krejcárek
‚‚Tam se mi líbí ty stromy [ ... ] a jak je to tam zarostlý, moc tam 
nechodí lidi a líbí se mi tam.‘‘

Husitská (dolní část)
‚‚Mně se nějak obzvlášť nelíběj celý ty baráky prostě, potřebovalo 
by to vylepšit. Alespoň nějak ty fasády nebo něco takovýho. 
Mohla by to bejt taková normální dobrá ulice, taková vylepšená, 
moderní.‘‘
‚‚Tam jsem to ještě moc neobjevila.‘‘

KC Vozovna
‚‚Miluju to u vozovny, protože tam dole kavárna a nahoře 
je knihovna, takže kávu si můžeš vzít do knihovny a tam můžeš číst. 
Jde si tam klidně i si povídat.‘‘

Lobkovicovo náměstí
‚‚Tam mám hrozně dobrý vzpomínky.‘‘

Nadchod mezi Ohradou a Vítkovem
‚‚Tam je vždycky hrozně hezký západ slunce.‘‘

Nákladové nádraží Žižkov
‚‚Tady by měly bejt starý baráky. Ty nový, je to drahý a není to hezký 
a k tomu okolí to nejde.‘‘
‚‚Oni tam chtějí dát moderní baráky, s tím souhlasím, ale co jsem 
koukala, tak tam nechtějí dát vůbec jako nějaký [...] posezení. 
Tam budou zase bydlet stovky lidí a kam mají jít? 
Mají jít na hřbitov? Nebo na Parukářku a Vítkov, kde toho taky není 
moc?‘‘
‚‚Tam se staví nové paneláky, takže je tam teď hodně rušno 
a prachu. Ten hluk a prach mi vadí, ale podle těch vizualizací 
by to nemuselo vypadat až tak hrozně špatně, mohlo by to vypadat 
líp a být takové otevřenější. 
‚‚Nové hezké baráky.‘‘

Ohrada
‚‚Někdy si tam sedneme na zastávku a povídáme. 
Je to tam fajn, krom těch aut. Jezdí jich tam moc.‘‘
‚‚Trošku chaotické, protože tam jsou větší ty silnice a je to tam větší 
než na tom Olšaňáku.‘‘

Olšanské hřbitovy
‚‚Je to tam v pohodě, není tam hluk, ale nijak tam nechodím.‘‘
‚‚Je tam ticho [ ... ] vedle těch hřbitovů je třeba velkej hluk a tam 
je to tišší a v létě je tam chladno.‘‘
‚‚Tam se spíš bojím těch duchů a tak.‘‘
‚‚Depresivní. Naposledy, když jsem tam byla, tak jsem měla pocit, 
že mě něco sledovalo.‘‘
‚‚Je tam klid a chlad.‘‘

Olšanské náměstí
‚‚Tam neustále seděj bezdomovci, nebo prostě závislí lidi 
na drogách a tak. Takže to je jakoby nic moc.‘‘
‚‚Olšanská mi přijde taková hodně depresivní.‘‘

Parukářka
‚‚Je tam hezky a takovýhle věci. Je to tam na některých místech jako 
v lese.‘‘
‚‚Na Parukářku přes léto chodím hodně, chodím tam hlavně 
dopoledne, cvičit, odskákat pár překážek.‘‘
‚‚Parukářka je přes zimu špatná, protože tam je dost bezdomovců 
a feťáků.‘‘
‚‚Nejvíc se mi tam líbí ta velká klouzačka.‘‘

Rajská zahrada
‚‚My tam hrajeme fotbal. Tam je otevřený hřiště a vždycky se tam 
dostaneme.‘‘
‚‚Je fajn v tom, že je tam voda, je tam dost stínu, zároveň je tam 
dětské hřiště, prolézačky,  altánek a  je tam celkově i hodně místa. 
Tam chodíme, povídáme, lezeme po těch prolejzačkách kolikrát, 
někdy tam děláme blbosti s vodou.‘‘
‚‚Líbí se mi jak je tam takový to jezírko s kapříka, želvama,‘‘

Spojovací
‚‚Tam se mi nejlíp nejvíc líbí ta třešňovka.‘‘
‚‚Hodně bezdomovců. Taky by tam měly udělat místo těch baráků 
azylák pro ty lidi, co jsou bez domova. Měla by tam být další sociální 
služba.‘‘
‚‚Nijak mě to tam neláká.‘‘

Tachovské náměstí
‚‚Teďkon tam teda žádné náměstí není, ale jinak je tam dobré 
spojení všude.‘‘

Vítkov
‚‚Tam se dá dobře běhat. Je celý v pohodě.‘‘
‚‚Na Vítkově je hrozně moc lidí vždycky, takže tam moc nechodím.‘‘
‚‚Nemám z toho moc dobrý pocit, sama bych tam asi nešla.‘‘

Židovký hřbitov
‚‚Olšanský hřbitovy jsou hezký, akorát ty židovský mi přijdou prostě 
hezčí, líbí se mi tam víc.‘‘

Želivského
‚‚Tam je všechno uspěchaný. Všichni prostě lidi běžej, furt všichni 
někam utíkají, auta, nevím jak rychle, ale docela to tam je pro mě 
nebezpečný.‘‘
‚‚Tam taky jezdí ty auta a blbě se tam přechází.‘‘
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Jaký je ‚‚Žižkov, kde žiju‘‘?
Sami a schovaní

‚‚Jdu si za flóru, kde můžu být zalezlá, protože tam nikdo 
nechodí a je tam málo lidí.‘‘

 ‚‚Tam nechodí úplně hodně lidí, tak tam chodíme, aby nás 
nikdo nerušil.‘‘

Každý potřebuje místa, kde může trávit čas a zároveň 
se zde se cítí příjemně a bezpečně. Tuto potřebu mnohdy 
naplňují městské veřejné či poloveřejné prostory, což 
u mladistvých platí mnohdy častěji než u jiných skupin 
obyvatel. Velká část jejich volného času se odehrává 
v ulicích města. V rozhovorech se opakuje vyprávění 
o odpoledních trávených v parcích a obchodních centrech, 
na náměstích, hřištích a všelijakých pláccích a zákoutích, 
které umožňují skrýt se před zraky okolí. 
Soukromí je nacházeno v anonymitě jídelního koutu 
OC Flora, uličce vedle hřbitovů, nepřehledných částech 
parků a mnoha prostorech, kde zdánlivě nic není a které 
zde nebudeme konkrétně jmenovat, aby jejich skrytý 
charakter zůstal zachován. Pro některé hrají důležitou roli 
knihovny, pro jiné nízkoprahové kluby, které mimo 
sociálních služeb poskytují také další druh prostoru, kde 
být. Všechna tato místa jsou zároveň dějišti živé 
socializace mladých lidí, jejich každodenních konfliktů, 
radostí, zkoumání vlastních identit a vymezování se vůči 
svému okolí. Jejich užívání se proměňuje s časem. 
Zimní období zužuje možnost výběru toho, kam jít, 
a jednotlivé prostory se proměňují v závislosti na jejich 
dalších uživatelích a podobách jejich vzájemných vztahů.

Potřeba bezpečných a v určitém smyslu schovaných míst 
často znamená, že mladí lidé, jejichž zkušenosti výstava 
zachycuje, vyhledávají podobná místa jako osoby bez 
přístřeší, či lidé užívající drogy. 
Tendence vyskytovat se na podobných místech může stát 
za tím, že je přítomnost těchto skupin obyvatel 
ve veřejném prostoru tematizovaná v rozhovorech tak 
často. Do rozhovorů se pak také promítá určité napětí 
kolem toho, jak by tedy ideální veřejný prostor měl 
vypadat – měl by umožňovat schovanost a soukromí, 
zároveň být částečně regulován či pod dohledem tak, aby 
v něm nebylo tolik neznámého a obav vzbuzujícího.

Stromy a auta.

‚‚Líbilo by se mi i kdyby tam byla jako víc příroda.‘‘

Účastníci projektu se po městě většinově pohybují pěšky 
a veřejnou dopravou. Vnímají přehršel aut v ulicích a horší 
kvalitu ovzduší s nimi spojenou. Rozcházejí se ale v tom, 
jaké by mělo být případné řešení (méně aut, či zvýšení 
průměrné rychlosti). Na velkých křižovatkách se necítí 
bezpečně, stejně tak jako na malých tramvajových 
ostrůvcích. Shoda panuje v oblíbenosti parků, které 
by podle nich někdy mohly být více přírodní, tedy 
zarostlejší, méně jasně rozvržené, barevnější. 
Důležité jsou stromy. Ať už je řečeno, že jich je na Praze 3 
spousta, že bych jich tu mělo být víc, nebo že by měly být 
doplněny travnatými pásy na chodníku, jsou účastníci 
projektu za jedno, že jsou pro příjemný život ve městě 
zásadní.

Co by mohlo být jinak? 

Návrhů na změny se v rozhovorech objevila celá řada 
od zřízení konkrétní autobusové zastávky po komplexní 
proměny podoby parků. Účastníci projektu mluví 
o navýšení počtu košů, stromů, laviček. Většina z nich 
by byla ráda, kdyby v ulicích Prahy 3 bylo méně osob bez 
přístřeší a uživatelů drog, k tomuto přání odkazuje i návrh 
na zřízení nového azylového domu. 
Objevila se také řada protichůdných připomínek 
k výstavbě na nákladovém nádraží Žižkov (měly by tam být 
staré domy / je hezké, že se tam staví moderní budovy / 
chybí tam zeleň). Dále si stěžují na nedostatek hřišť pro 
teenagery a kvitují proměny z poslední doby - například 
novou podobu parku Radost a větší čistotu ulic.

Dát najevo svůj názor

Nejpodstatnější ale je, že mladiství mají zájem o své okolí 
a co říct k jeho podobě, což platí i pro ty, kteří se nakonec 
rozhodli nezapojit se do projektu přímo, ale účastnili se 
skupinových rozhovorů o Žižkově, které v klubu Beztíže 
probíhaly. Většina z nich zároveň nemá pocit, že by na 
jejich názorech někomu záleželo a že by mohli něco 
ovlivnit. Zaběhlé nástroje participace jim buď nejsou 
otevřené, nebo jsou pro ně vysokoprahové.
To by se mělo změnit. Municipality by svým mladistvým 
obyvatelům měly více naslouchat a reflektovat jejich 
názory a potřeby. Dát jim najevo, že na nich záleží a jsou 
plnohodnotnou součástí společnosti. Protože jak jinak 
se tak mají cítit?

Rozhovory se prolíná řada negativních i pozitivních 
zkušeností a převažuje-li příjemné nad nepříjemným, 
nemusí být výše zmíněné takovým problémem. 
Je ale třeba vnímat, že všechny negativní prožitky spojené 
se sdíleným městským prostorem mohou být výrazně 
umocněny konkrétními socio-ekonomickými 
charakteristikami dotyčného či dotyčné – genderem, 
barvou kůže, socio-ekonomickým zázemím a vlastně 
jakoukoliv formou jinakosti, kterou se odlišují od většiny. 
Pocit „bytí součástí společnosti“ se tak skrze tyto 
nepříjemné zkušenosti může snadno znesamozřejmit.

Příklady toho, jak lépe mladistvým naslouchat, se ale 
naštěstí postupně množí. Na Praze 3 například za tímto 
účelem DDM – Ulita ve spolupráci s městskou částí nově 
zakládá Parlament dětí a mládeže.

Anna Mírková


